

[Texte]

Mr. Atkinson: —Mahaweli development project to make a mega-scale irrigation and land settlement scheme. The Mossad encouraged Sri Lankan officials to mislead the World Bank, to defraud it of some \$250 million in U.S. funds for the project and the Mossad diverted these funds to the procurement of Israeli arms for the Sri Lankan military.

The indication is that these allegations were researched by this commission, and it was found they were untrue and there was no basis for them.

In this article, they even say that:

the Commission noted that the Israeli construction company cited in the book never operated in Sri Lanka and concluded

—you had—

“mixed up the facts, including the identity of the country”

—in which the construction company operated—

“bringing a company which operated in Nigeria into Sri Lanka”.

What is your response to the findings of this commission?

Mr. Ostrovsky: The same professor who wrote this letter has also written several times in the past about my book, and not liking it very much. I think he's in... There's a group called Professors for Peace, which is some kind of a sub-lobby for Israel.

What I would want to say about that is a few things. First of all, regarding the commission: the commission came here and asked me if I was willing to testify, and I said yes. Their chief of police and various others came here. What they were setting out to do was prove whether Israel has trained Tamil Tigers and whether Israel has trained, in fact, various other people in Sri Lanka, and whether any Sri Lankans have, in fact, broken any laws in Sri Lanka.

The commission worked for about a year. I have most of their transcripts and I'll be happy to give them to you.

The people I mentioned in my book who have come to Israel have admitted to being there on the dates I said they were there. These military people who were in Israel don't admit to the fact that they were laughed at by the Israeli who knew they were not going to buy a radar system. I can't understand how they know that because the jokes were made in Hebrew. Most of them didn't speak that language.

• 1645

Regarding the Tamil trainers being trained in Israel, there was one person by the name of Swami, who is the India Subramaniam Swami, who is the minister of finance in India. In an interview he said he was the person who made contact with Mr. Kinfi, who was then assistant minister of foreign affairs, to get the Tamil Tigers trained. He then also made contact with a person by the name of David Machmai, the Mossad representative in Washington, and they set up the training program for the Tamil Tigers.

[Traduction]

M. Atkinson: ...du projet Mahaweli, un méga-projet d'irrigation et de colonisation agricole. Le Mossad aurait encouragé les hauts fonctionnaires du Sri Lanka à tromper la Banque mondiale et à obtenir d'elle frauduleusement quelque 250 millions de dollars US destinés à ce projet lesquels auraient été détournés par le Mossad pour acheter des armes israéliennes destinées aux forces militaires du Sri Lanka.

L'auteur de l'article dit que la commission a enquêté sur ces affirmations et conclu qu'elles étaient fausses et infondées.

Il poursuit même en disant ceci:

La commission a constaté que l'entreprise de construction israélienne citée dans le livre n'a jamais eu d'activités au Sri Lanka et elle en a conclu

que vous aviez

«mêlé des faits, notamment l'identité du pays»...

où travaillait cette compagnie de construction...

«en transportant au Sri Lanka une entreprise qui fonctionnait au Nigéria».

Que répondez-vous aux conclusions de cette commission?

M. Ostrovsky: Le professeur qui a rédigé cette lettre a déjà écrit plusieurs articles peu élogieux sur mon livre dans le passé. Je pense qu'il fait partie... Il y a un groupe qui s'appelle Professors for Peace qui est une sorte de sous-groupe de pression au service d'Israël.

J'aimerais donner ici quelques précisions. Tout d'abord en ce qui concerne la commission: les représentants de cette commission sont venus ici me demander si j'étais prêt à témoigner et j'ai répondu que oui. Le chef de la police et diverses autres personnes sont venus. Ils cherchaient à savoir si l'on pouvait prouver qu'Israël avait entraîné des Tigres tamouls et, en fait, diverses autres personnes au Sri Lanka, et si des habitants du Sri Lanka avaient violé la loi.

La commission a travaillé environ un an. J'ai la plupart de ces comptes rendus et je serais heureux de vous les communiquer.

Les gens que je mentionne dans mon livre et qui sont venus en Israël ont reconnu qu'ils étaient effectivement là-bas aux dates que je signale dans mon livre. Ces militaires qui sont venus en Israël n'admettent pas qu'ils ont bien fait rire les Israéliens qui savaient très bien que ces gens-là ne venaient pas acheter une installation de radar. Je ne comprends pas comment ils peuvent le savoir parce que les blagues dites faites en hébreu, une langue que la plupart d'entre eux ne parlent pas.

Pour ce qui est de la formation des instructeurs tamouls en Israël, je me souviens de quelqu'un qui s'appelait Swami, le Subramaniam Swami de l'Inde, c'est-à-dire le ministre des Finances de ce pays. Dans une interview, il a révélé avoir été celui qui a pris contact avec M. Kinfi, alors ministre adjoint des Affaires étrangères, pour assurer la formation des Tigres tamouls. Il a aussi pris contact avec un certain David Machmai, le représentant du Mossad à Washington, qui a institué le programme de formation des Tigres tamouls.